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مؤمن براي مؤم�ن بركت و براي 

كافر، اتمام حجت است. 
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رامين ناصرنصير: 

 جشنواره فجر با ادغام بخش ملي
و جهاني كامل تر است

وقتي به جواني ام رجوع مي كن�م، مي بينم كه آن موقع كه 
اين دو جشنواره يكي بودند، همه چيز عالي پيش مي رفت. 
رامین ناصرنصیر با بیان اين مطلب درباره ادغام بخش جهاني و ملي 
جشنواره فیلم فجر به میزان گفت: به دلیل مشغله چندين سال 
است زياد فرصت حضور در جشنواره و تماشاي آثار را نداشته ام، 
اما وقتي به جواني ام رجوع مي كنم، مي بینم كه آن موقع كه اين دو 
جشنواره يكي بودند همه چیز عالي پیش مي رفت، به شخصه با اين 
تلفیق موافقم و احساس مي كنم مي توان با برنامه ريزي درست يك 
جشنواره فیلم فجر كامل پیش رو داشت. وي درباره صددرصدي 
شدن ظرفیت سالن هاي سینما براي میزباني از مخاطبان افزود: به 
نظر من صددرصدي ظرفیت سالن هاي سینما وقتي رخ مي دهد 
كه خود مخاطبان اعتماد و امنیت كامل نسبت به سلامتي شان 
داشته باشند، شايد در حال حاضر بلیت فروشي صددرصد شده، اما 
زمان مي برد تا به واقع سالن ها مملو از جمعیت شوند، البته اين را 
نبايد فراموش كنیم كه به واقع در سینما و تئاتر پروتكل ها بسیار 

بهتر از جا هاي ديگر رعايت مي شود. 
ناصرنصیر درباره استقبال دوباره گروه هاي تئاتري براي حضور 
روي صحنه عنوان كرد: دو سال تعطیلي تئاتر باعث شد بسیاري 
از گروه ها تمرينات بس��یاري داشته باش��ند و هیچ گاه فرصت 
مطمئني براي اجراي آثارشان نداشته باشند، به نظر من حجم 
بالاي اجرا ها به اين دلیل اس��ت، از سويي مخاطبان هم تشنه 
تماشاي تئاتر هستند و اين هر دو كفه ترازوي اجراي آثار را برابر 
مي كند، وقتي محصولي عرضه مي شود كه تقاضا وجود داشته 
باشد. خوشبختانه اين روز ها حال تئاتر نسبت به گذشته بسیار 
بهتر شده است. خود من هم اگر كار و نمايشنامه خوبي پیشنهاد 
شود، دوس��ت دارم بار ديگر تجربه بازي در تئاتر را براي خودم 

تكرار كنم؛ تجربه اي كه همواره براي من شیرين ترين است.

    خبر

حميدرضا جلالي     يادداشت

   محمدصادق عابديني
تاك شو يا همان برنامه هاي گفت وگومحور، 
ج�زء ج�دا نش�دني از آنت�ن ش�بكه هاي 
تلويزيوني است و كمتر شبكه اي را مي توان 
پيدا كرد ك�ه در آن برنام�ه گفت وگومحور 
توليد و پخش نش�ده باشد. ش�بكه2 سيما 
اين شب ها با »رخ به رخ« تلاش می كند يك 
تاك ش�وی متف�اوت پخش كن�د. »جوان« 
با مهدي باباي�ي، تهيه كننده اين تاك ش�و 
و تفاوت ه�اي آن گفت وگ�و ك�رده اس�ت. 
 اي�ن روزه�ا هم�ه دارند تاك ش�و 
مي سازند، از شبكه هاي تلويزيوني 
گرفته تا پلت فرم هاي اينترنتي، در 
اين فضا متفاوت عمل كردن سخت 

نيست؟
رخ به رخ مقدار زيادي با »تاك ش��و« هاي رايج 
تفاوت دارد. از فضاي برنامه گرفته تا س��اختار 
آن، حتي تلاش شده است برنامه بیشتر فضاي 
تئاتري داش��ته باش��د. ما در اين برنامه آيتم 
نداريم، پلي بك نداريم، در اصل يك برنامه پلان 
سكانس هستیم كه از لحظه اول تا آخر برنامه 
ساكن نیس��ت. من خاطرم نیس��ت در برنامه 
ديگري چنین اتفاقي رخ دهد. همه چیز برنامه 
جلوي چش��م مخاطب اس��ت، از لحظه ورود 
مهمان و گريم شدن مهمان را بیننده مي بیند 

تا ورود به گفت وگوها. 
 معتقديد برنامه يك سياليت خاصي 
دارد و ايستا نيست و همين ويژگي 
مي تواند »رخ به رخ« را متفاوت كند!

ما چند فضا طراحي كرده ايم كه در هر كدام از 
آنها نوع گفت وگو ها متفاوت اس��ت.  دقیقاً مثل 
يك تئاتر كوچك. ابتدا كه مهمان وارد مي شود 
در اتاق گريم، صحبت ها بیشتر در خصوص نوع 
لباس و پوشش اس��ت، اينكه آيا آدم بايد آنچه 
مد است بپوش��د يا لباسي كه به خودش بیشتر 
مي آيد؟ مثلاً در برنامه اي آقاي سیاوش طهمورث 
مهمان بودند، در اين آيتم گفت كه »من اينهايي 
كه شلوارهاي پاره مي پوشند را درك نمي كنم«، 
همین بحث ها شروعي است براي گفت وگوهاي 
بعدي. در اصل از مسئله ظاهر مهمان به باطن او 
پي مي بريم و در »میز گفت وگو« بحث ها شكل 

جدي تري به خود مي گیرد. 

 چرا توليد تاك شو اينقدر زياد شده 
است؟

در همه دنیا »تاك شو« يكي از پربیننده ترين 
و محبوب تري��ن برنامه هاي تلويزيوني اس��ت. 
هم شبكه ها و هم مخاطبان از اين نوع برنامه ها 
اس��تقبال مي كنند. به خصوص براي ساعات 
پاياني ش��ب كه گفت وگو هاي دوستانه پخش 
مي شود. مهم تر از ظاهر تاك ش��و براي ما اين 
است كه چه چیزي در قالب اين برنامه تحويل 
مخاطب مي دهیم، محتواي برنامه است كه بايد 

متفاوت باشد. 
 به نظر مي رسد سلبريتي زدگي آفت 
همه تاك ش�و هاي تلويزيوني شده 

است!
بله در تلويزيون گاهي حتي دكورهاي برنامه ها 
هم شبیه هم هستند. براي من تهیه كننده هم 
راحت تر و به صرفه تر بود ك��ه در برنامه از يك 
دكور ثابت با يك ال اي دي استفاده كنم، ولي 
ما در اين برنامه پنج موقعیت و بین سه تا چهار 

دكور طراحي كرديم. 
 اسم »رخ به رخ« يادآور برخورد است 
تا مهماني، چرا اين اس�م را انتخاب 

كرديد؟
ش��ايد اين گونه به نظر برس��د كه هدف ما از 
»رخ ب��ه رخ« مچ گی��ري از مهم��ان اس��ت و 
مي خواهیم مجري را با مهمان رخ به رخ كنیم، 
ولي عملًا ما مي خواهیم كاري كنیم كه مهمان 
با خودش روبه رو شود، براي همین در بخشي از 
برنامه او را جلوي آينه قرار مي دهیم و سؤالاتي 
را مطرح مي كنیم كه به ش��خصیت و حالات 

روحي او بازمي گردد. 
 اميرعلي دانايي يك بازيگر اس�ت، 
بدون سابقه اجرا، آيا بهتر نبود يك 

مجري حرفه اي ب�راي اجرا انتخاب 
مي شد؟

من هم به اين موضوع باور دارم كه خوب است 
مج��ري، مجري گري كند و بازيگ��ر، بازيگري 
انجام دهد! ولي چ��را از افرادي كه اس��تعداد 
كاره��اي ديگ��ر را دارن��د، اس��تفاده نكنیم؟! 
مگر پژمان جمش��یدي نبود ك��ه در دوره اي 
فوتبالیست بود، بعد بازيگر شد و حالا هم اجرا 
مي كند؟ در همه آنها هم استعداد دارد. استفاده 
از استعدادهاي افراد و توانايي هاي آنها كار بدي 
نیست. درباره امیرعلي دانايي نیز همین اتفاق 
افتاد. از س��ويي هم اش��اره كردم كه میزانسن 
برنامه ما به تئاتر ش��باهت دارد و به كار بازيگر 
نزديك است. مخاطب در »رخ به رخ« نیازمند 
يك میزبان خوب است كه بتواند اجراي خوبي 

هم داشته باشد. 
 بينن�ده در برنام�ه »رخ ب�ه رخ« 
همه اج�زاي برنامه و حتي س�وئيچ 
كردن كارگ�ردان را مي بيند، چرا تا 
اين حد پش�ت صحنه را ب�ه نمايش 

مي گذاريد؟
رخ به رخ يك مهماني س��اده است كه مخاطب 
همه اتفاقات آن را مي بیند. ما به دنبال شفافیت 
هس��تیم، براي همین در تغییر دكورها هم از 
خطوط استفاده كرده ايم تا چیزي از مخاطب 

پنهان نماند. 
 آفت دعوت از س�لبريتي ها گويا در 
برنامه شما هم تكرار مي شود، بهتر 
نبود از مهمان هاي متفاوتي دعوت 

مي كرديد؟
ش��عار ما در رخ به رخ نگاه از زاويه ديگر است، 
مثلًا همه انتظار دارند حسن ريوندي شوخ طبع 
باشد و همیشه بخندد، در حالي كه در برنامه ما 
چهره متفاوتي از او ديديم كه مخاطب انتظارش 
را نداش��ت. در رخ به رخ، ريون��دي گريه كرد و 
روب��ه روي آينه با پدرش ح��رف زد و گفت كه 
به روانش��ناس مراجعه كرده اس��ت، شعری از 
مولوي خواند و حرف هاي فلسفي زد. برعكسش 
هم اتفاق افتاد، ما همیش��ه از مسعود فراستي 
چهره اي ج��دي ديده ايم ك��ه روي عقايدش 
پافش��اري مي كند و رك ح��رف مي زند اما در 
رخ به رخ او كاملًا ش��یرين بود. تلاش كرده ايم 
سراغ كس��اني نرويم كه مردم درباره آنها همه 
چیز را مي دانن��د و ديگر حرفي ب��راي گفتن 

ندارند. 
 با س�اعت پخش برنامه كه س�اعت 
پاياني ش�ب است مش�كل نداريد؟ 
روي مي�زان بينن�ده تأثي�ر منفي 

ندارد؟
به نظر من با توجه به كنداكتور شبكه2 سیما 
كه بخش خبري 20:30، سريال و اخبار ساعت 
22:30 را دارد، س��اعت خوب��ي اس��ت و جزو 
س��اعت هاي پرمخاطب تلويزيون است. همه 
برنامه هايي هم كه در آن ساعت پخش مي شوند 
از دوستان ما هستند، حالا هر كس برنامه ما را 

نديد، تكرارش را فردا نگاه مي كند.

گفت وگوي »جوان« با تهيه كننده »رخ به رخ« 

 سراغ كسي نمي رويم
 كه مردم همه زندگي اش را مي دانند

 تلاش كرديم برنامه بيشتر فضاي تئاتري داشته باشد. ما آيتم نداريم، پلي بك نداريم
در اصل يك برنامه پلان سكانس داريم كه از لحظه اول تا آخر ساكن نيست

ش��عار ما در رخ به رخ ن��گاه از 
زاويه ديگر است، همه انتظار 
دارند حسن ريوندي شوخ طبع 
باشد، در حالي كه در برنامه ما 
چه��ره متفاوت��ي از او ديديم

    نمايش

     بازتاب

مدير امور هنرهاي نمايشي سازمان فرهنگي- هنري شهرداري تهران:

سال هاست »تئاتر« صحنه زد و خورد جناح ها شده است
مدير ام�ور هنره�اي نمايش�ي س�ازمان فرهنگ�ي- هنري 
ش�هرداري تهران معتقد اس�ت: تئاتر طي چهار دهه گذشته 
محل زد و خورد جناح هاي مختلف سياس�ي بوده و از اين رو 
براي آن برنامه ريزي نشده كه نتيجه آن آسيب ديدن هنر است. 
علي عطايي، مدير امور هنرهاي نمايشي سازمان فرهنگي- هنري 
شهرداري تهران ضمن انتقاد از هنرهاي نمايشي و مديريت آن در 
كشور به مهر مي گويد: متأس��فانه در كشور ما هنرهاي نمايشي و 
تئاتر به صورت اخص، محل زد و خورد جناح هاي مختلف سیاسي 
است و به نظر مي رسد اغلب اوقات اصلًا توجهي به هنر ملي، منافع 
ملي و ايران ندارند و به دنبال پیگیري اهداف خود هستند، در اين 
شرايط هنر آسیب مي بیند. در مجموع معتقدم هنر به اين شكل از 
مديريت كلان، با اين پراكندگي و چندپارگي، بالنده نخواهد بود و 
رشد نخواهد كرد. مدير امور هنرهاي نمايشي سازمان فرهنگي- 
هنري ش��هرداري تهران در ادامه مي افزايد: متأسفانه مديران به 
صورت چرخش��ي، بدون توجه به توانايي هاي شان و اغلب بر پايه 
سفارش عوض مي شوند و كسي از آنها سؤال نمي كند چه برنامه و 
كاري را اجرا كرده اند، حتي از مديران بعدي كه منصوب مي شوند 
هم كسي برنامه نمي خواهد. ش��ايد مديران بالادستي صلاحیت 
ارزيابي اين را ندارند كه ببینند آيا مديران زيردست توانايي اجراي 
برنامه هايي را كه ارائه مي دهند دارند يا نه. اين شكل مديريت در 
بسیاري از حیطه ها ما را به بن بست رس��انده است. اين مديريت 

انقلابي نیست، اين هنر انقلابي نیست. 
وي خاطر نشان مي كند: مديريت انقلابي مديريتي است كه فرصت 
و امكان را براي حض��ور داوطلبانه و تح��رك خودجوش هنرمند 

در همه حوزه ه��اي اجتماعي، فرهنگي و سیاس��ي انقلاب فراهم 
مي كند. مديريت و هنر انقلابي زمینه را براي سؤال كردن فراهم و 
از هنرمندان براي طرح پرسش حمايت مي كند. به نظر من بايد با 
حمايت هنرمند را به اندازه يك مصلح اجتماعي بالا برد. هنرمند به 
خاطر تیزبیني و نگاه درستش در اغلب موارد، مي تواند پرسش هاي 

خوبي مطرح كند و ديگران بايد به آن پرسش ها پاسخ بدهند. 
عطاي��ي در پاي��ان تأكی��د مي كند: متأس��فانه به رغ��م اينكه 
شخصیت هاي مهم نظام جمهوري اسلامي ايران براي موضوع 
فرهنگ اهمیت قائلند و در اكثر سخنراني هاي شان نیز بر اهمیت 
اين موضوع تأكید دارند اما در مديران میاني بنا به دلايل مختلف 
در كشورمان مسئله فرهنگ و هنر مسئله اصلي كشور در نظر 
گرفته نمي ش��ود. اگر مس��ئله فرهنگ و هنر به عنوان مسئله 
اصلي در نظر گرفته مي شد، تمام مشكلات سیاسي، اجتماعي 
و اقتصادي نیز تا حد زيادي بهبود پیدا مي كردند، زيرا آنها تابع 

مسئله فرهنگ و هنر هستند نه بالعكس.

سينماي آينده پژوه و هوش مصنوعي 
انیمیش��ن و پويانمايي Ron Gots Wrong در لندن توسط 
استوديوی مش��هور دابل نگاتیو)D neg( و استوديوی كوچك 
لاك اسمیت تولید شده و اين نخستین بار است كه يك استوديوی 
»vfx« يك انیمیشن سینمايي تولید مي كند.  استوديوی دابل 
نگاتیو بزرگ ترين اس��توديوی جلوه هاي ويژه در س��طح جهان 
است و بالغ بر 7هزار نفر در استوديو هاي اقماري D Neg كه در 
چند قاره مستقرند، مشغول كار هستند.  D Neg بخش زيادي از 
كارهاي سینمايي هالیوود را تولید مي كند. مهم ترين آثار اخیر كه 

توسط اين استوديو انجام شده pacific rim 1 & 2, است. 
  سوژه اصلي انیمیش��ن تازه ترين س��اخته اين كمپاني ورود 
ربات ها به زندگي انسان هاس��ت كه در آينده به وقوع پیوسته 
است. ظاهراً داستان اصلي همان سبك زندگي انسان و ربات 
است. همواره هالیوود نسبت به مقوله هاي مهم در حوزه زيست 
فردي و خانوادگ��ي يا به طور كلي س��بك  زندگي، به صورت 
آينده نگرانه و  فرهنگ ساز عمل كرده است. در  نگرش غرب به 
آينده و زيست انسان در آينده نه چندان دور، با پیشرفت هوش 
 مصنوعي و تكامل ربات ها، اين فناوري ها جزء تفكیك ناپذير 
زندگي بشر مي شوند و حتي بخش هاي عاطفي يا خصوصي 

زندگي انسان تحت تأثیر اين پديده قرار مي گیرند. 
 اگر بخواهیم اين مفهوم را كلي نگرانه تفسیر كنیم، بايد مقوله 
فناوري تولید پويانمايي با رايانه را )cg( در خدمت فرهنگ سازي 
براي آينده تمدني بنامیم. آينده تمدن بشري در نگاه هالیوود 
چنین تصويري دارد و حال براي آماده كردن اذهان عمومي يك 
تصوير كلي  از آن تولید شده است. بار ها شده كه در شبكه هاي 
اجتماعي و رس��انه ها، اين مطلب كه برخي پیشگويي فیلم ها 
يا بازي ه��اي ويدئويي غربي به طرز ش��گفت آوري به حقیقت 
پیوس��ته اند، مورد بح��ث كاربران ق��رار گرفت��ه و نوعي حس 
برترپنداري نسبت به تمدن غرب در اذهان عموم ايجاد شده  اما 
اينها در حالي است كه در تولید مقوله هاي رسانه اي مؤثر )فیلم، 
بازي و انیمیشن( با اتاق هاي فكر، انديشه ورزان و استراتژيست ها 
مشورت و تلاش زيادي مي ش��ود محصول با ويژگي هاي مورد 
اشاره )اتاق فكر و انديشه ورزان( منطبق باشد و نوعي گفتمان 
میان محافل تولیدي و محافل انديشه ورزي و راهبردي به  وجود 
آمده اس��ت. بر اين اساس محصولات رس��انه اي با آينده مورد 
نظر انطباق عجیبي دارند و مخاطب گمان مي كند اينها نوعي 
پیشگويي است!  در حالي كه اگر ما هم چنین اهتمامي داشته 
باشیم، مي توانیم به اين توانمندي دست يابیم.  اخیراً رهبر معظم 
انقلاب بر فناوري هوش مصنوعي تأكید داشتند و از مسئولان 
خواستند در آينده جزو 10قدرت برتر هوش مصنوعي باشیم. 
كمتر كسي نگرش آينده نگرانه و تمدني به اين فناوري ها دارد 
اما اگر در آينده نزديك يك انیمیشن ساخته شود، آنگاه ما هم 
توانسته ايم از انیمیشن يك سلاح كارا در جنگ نرم بسازيم و يك 

افق تمدني براي نسل هاي آينده كشورمان ترسیم كنیم.

از جست وجوي لهجه تا تمرين تن صداي شهيد ستاري
واكنش بازيگر »منصور« به حذف برخي سكانس ها: اگر مي خواهيم تاريخ را روايت 

 كنيم بايد رواداري بيشتري داشته باشيم تا بتوانيم شخصيت هاي تأثيرگذار 
در تاريخ را به مخاطب نشان دهيم

بازيگ�ر نق�ش ش�هيد س�تاري در فيل�م س�ينمايي 
»منص�ور« مي گوي�د: در فيل�م بخش�ي از ش�باهت ها 
متعلق به ش�خصيت خود تيمس�ار بر اس�اس فيلم هاي 
موج�ود ب�ود و بخش�ي بازس�ازي ك�ه م�ن بر اس�اس 
ظرفيت هاي�م ب�ه آنه�ا نزدي�ك ش�دم؛ از ت�ن صداي 
تيمس�ار تا جس�ت وجوي لهجه اي در قرچ�ك ورامين. 
محسن قصابیان، بازيگر س��ینما و تلويزيون كه نقش شهید 
س��تاري را در فیلم س��ینمايي »منصور« ايفا كرده است در 
رابطه با نحوه انتخابش توس��ط كیومرث م��رادي براي اين 
نقش به فارس گفت: كیومرث مرا مي شناس��د و با شناخت 
از ويژگي هايم مرا براي اين نقش مناسب مي دانست. بخشي 
از دلیل اين انتخاب هم نزديكي چهره بود كه البته با تلاشي 
كه شهرام خلج داشت، در بخش گريم اين نزديكي جدي تر 
شد و به لطف خدا شباهت خوبي میان من و شهید ستاري به 
وجود آمد. زمان فیلمبرداري تمايل آقاي سرمدي اين بود كه 
صحنه ها به صورت سكانس پلان ضبط و بعد در تدوين برش 
زده شود. اين موضوع نیاز داشت بازيگر بدون تپق جلو برود و 
سكانس پلان را ممتد بازي كند. قد من بلندتر از خود تیمسار 
ستاري بود اما به خاطر شرايط فیلمنامه و منطق آن مناسب تر 
ارزيابي شد. صداي من هم به خلق شخصیت كمك مي كرد. 
بازيگر نقش شهید ستاري در ادامه عنوان كرد: بیشتر بازيگران 
ما در اين اثر عقبه تئاتري دارند و همانطور كه توضیح دادم 
وقتي كار به شیوه سكانس پلان جلو مي رود، نیاز به اين توان 
است كه شما كار را ممتد دنبال كنید، ديالوگي را از ياد نبريد 
و تپق نزنید. كاري كه كیوم��رث مرادي براي انتخاب بازيگر 
انجام داده در راستاي خواسته كارگردان بوده است تا در شیوه 

ضبط فیلم خود دچار مشكل نشود. 
قصابیان در مورد شاخصه هاي مورد نظر خودش و كارگردان 
براي رسیدن به نقش شهید ستاري و به كار بردن نوعي  لهجه 
و لحن خاص يا تكیه كلام هايي مثل »باباجان« در مواجهه با 
همكاران توضیح داد: همین تكیه كلام )بابا جان( برگرفته از 
لحن خود تیمس��ار بود. لهجه و تنُ صدا كه قدري زير باشد، 
چیزهايي بود كه من روي آن كار كردم تا به اندازه هاي خود 
تیمسار نزديك باشد. در قرچك ورامین در جست وجوي لهجه 
بودم و روي آن به ش��كلي كار كردم كه نه آنقدر غلیظ باشد 
كه توي ذوق بزند نه به گونه اي باشد كه اصلًا مشهود نباشد. 

نحوه راه رفتن، میمیك و نگاه بخش��ي متعلق به شخصیت 
خود تیمسار ستاري بر اس��اس فیلم هايي است كه از ايشان 
موجود بود و بخشي بازسازي آن چیزي كه بر اساس منطق 
سینمايي فیلم بايد به وجود مي آمد و بر اساس ظرفیت هايم 
به آنها نزديك شدم، مثلًا شیوه راه رفتن من در »منصور« با 
طمأنینه و آرام اس��ت، بخش زيادي از اين تفاوت برگرفته از 
فیلمنامه اس��ت، چه فیلمنامه بر مبناي شخصیت تاريخي 
باشد چه ش��خصیت تخیلي، بازيگر موظف است مؤلفه هاي 
اصلي او را دريافت كند و بر اساس چهار ركن اصلي فیزيك، 
روان، روابط اجتماعي و وضعیت اعتقادي، اندازه هاي رواني و 

جسماني خودش را براي ايفاي نقش هماهنگ كند. 
وي پیرامون ظرفیت تبديل اين فیلم سینمايي به نمايشنامه 
يا سريال گفت: فیلم كار خودش را انجام داده است اما با توجه 
به قصه هاي وسیعي كه زندگي تیمسار ستاري دارد، چنین 
قابلیتي وجود دارد، چون به هر حال آقاي س��رمدي فرصت 
نك��رده در 90، 100دقیقه همه اين قصه ه��ا را در فیلمنامه 
بیاورد، حتي قبل از آمدن تیمسار به نیروي هوايي نیز زماني 
كه ايشان در پدافند بود هم ماجراهاي مختلفي در زندگي شان 

رقم خورده بود. 
بازيگر فیلم منصور ضمن انتقاد از حذف س��كانس مربوط 
به هاشمي رفس��نجاني در اي��ن فیلم مي گوي��د: انتقاد من 
به اين ش��رايط بیش��تر به خاطر بازيگر نقش حذف ش��ده 
يعني آقاي اتابك نادري اس��ت. اگر ما مي خواهیم تاريخ را 
روايت كنیم، بايد رواداري بیشتري داشته باشیم تا بتوانیم 
شخصیت هاي تأثیرگذار در تاريخ را به مخاطب نشان بدهیم 
و سرگذشتشان را به گونه اي روايت كنیم كه براي مخاطب 

هم مثمرثمر باشد.

     شعر

نظر يك شاعر درباره شعر بي وزن

سرابي كه شاعران به آن سمت رفتند

يك ش�اعر پيشكس�وت ش�عر بي وزن را س�راب مي داند و 
مي گوي�د: راهي كه احمد ش�املو پيش�نهاد كرد باعث ش�د 
شاعران به سراب بس�يار دردناكي هدايت ش�وند، همه فكر 
مي كنن�د با چن�د كلمه زير هم نوش�تن ش�عر مي س�رايند. 
علیرضا طبايي، شاعر و ترانه سرا در سالگرد تولدش درباره وضعیت 
كتاب ها به ويژه كتاب هاي شعر با اشاره به شمارگان پايین كتاب ها 
به ايس��نا گفت: زماني تیراژ كتاب ها به هزار و 2هزار رس��یده بود، 
مي گفتم اين خیلي اسفناك و تلخ است، اگر امروز را تصور مي كردم، 
روزي كه تیراژ كتاب به 100، 200 رس��یده، شايد چنین چیزي 
نمي گفتم. نمي دانم چه مي شود كرد و اين خیلي فاجعه آمیز است. 
او درباره اينكه تعداد عناوين ش��عري كه منتشر مي شود در ظاهر 
بسیار زياد است و اين موضوع از چه چیزي نشئت مي گیرد، گفت: 
در روزگار ما متأسفانه تعداد كتاب ها و كساني كه مدعي شاعري 
هستند، زياده شد و هم تعداد مجموعه هايي كه به نام »مجموعه 
شعر« منتشر مي شوند كه من آنها را مجموعه شعر نمي دانم. تعداد 

شاعران واقعي روزگار ما بس��یار كم شده است، دلیل اولش همان 
عامل شعردوس��تي است، ش��عر همواره براي ايرانیان عزيز است، 
شاعران احترام داش��تند و دارند و همیشه يك نوع تشخص براي 
شاعر وجود دارد، بنابراين همه دلشان مي خواهد شعر بگويند، در 
گذشته معیارها و ضوابطي بود، كس��اني بودند كه سره را از ناسره 
تشخیص مي دادند، كارهاي خوب را چاپ كرده و كارهاي ضعیف 
را كنار مي گذاشتند، نقايض شعر را مي گفتند و ايرادها را برطرف 
مي كردند و اين باعث مي شد شعر خوب نضج بگیرد و شعر خوب 
پرورده شود اما حالا با فضاي مجازي و رسانه هايي كه در اين روزگار 
خیلي راحت در اختیار مردم هس��تند، از بچه هاي مدرس��ه اي تا 
پیرمردها و پیرزن هاي كم سواد و باسواد كه سوداي شاعري دارند، به 
خود اجازه مي دهند كارهاي خود را منتشر كنند، بدون اينكه هیچ 

نظارتي بر كارشان باشد و كسي آنها را راهنمايي كند. 
اين ش��اعر ادامه داد: متأس��فانه راهي كه مرحوم احمد شاملو 
پیشنهاد كرد، باعث شد برخي به سراب بسیار دردناكي هدايت 
ش��وند، همه فكر مي كنند با چند كلمه زير هم نوش��تن ش��عر 
مي سرايند. شعر سپید و شعر آزاد و ديگر مكتب هاي خودساخته 
كه به وجود آمدند، همه ويرانگري را در ادبیات آغار كردند و شعر 
را به سرنوشت تلخ امروز كش��اندند. تصور نمي كنم هیچ  كدام 
از اينها كه زير عنوان ش��عر درمي آيند بمانند، مگر ش��عرهايي 
كه از غربال زمانه بگذرند و به دس��ت نقاد زمانه بررس��ي شوند 
و در كوتاه مدت يا درازمدت حقانیت خ��ود را ثابت كنند و مهر 
ماندگاري به خود بزنند اما بقیه مانند رودخانه اي كه پر از خار و 

خس است، رد مي شوند و خواهند رفت.

    نشر

كتابي كه رهبر معظم انقلاب عنوانش را 
انتخاب كردند

»سفير قدس« خاطراتي از يار ديپلمات حاج قاسم است

كتاب »س�فير قدس«؛ برش هايي از خاطرات 
مرح�وم حس�ين شيخ الاس�لام از س�وي 
انتشارات »راه يار« چاپ و راهي بازار نشر شد. 
به گزارش »جوان« كتاب »سفیر قدس«؛ برش هايي 
از خاطرات مرحوم حس��ین شیخ الاس��لام، به قلم 
راضیه حقیقت و محمدحسن روزي طلب از سوي 

انتشارات »راه يار« چاپ و راهي بازار نشر شد. 
در مقدم��ه اين كت��اب درباره مرحوم شیخ الاس��لام 

مي خوانیم: »روزهايي كه دانشجوي ساده رشته كامپیوتر در دانشگاه ديويس كالیفرنیا 
بود، هرگز به ذهنش خطور نمي كرد كه پايگاه توطئه و جاسوسي مستقر در سفارتخانه 
امريكا در تهران سقوط كند و او، همان محصل جوان مقیم امريكا، مترجم اسناد جاسوسي 
و گروگان هاي امريكايي شود. حتي خوابش را نمي ديد كه روزي از چهره هاي ديپلماتیك 
مهم در مسیر مقاومت علیه اسرائیل و آزادي فلس��طین شود. مرحوم شیخ الاسلام كه 
حقیقتاً اسوه تواضع و فروتني بود، همواره مي گفت يكي از خوشبختي هايش اين بود كه 
در اين دنیا همنشین شهدايي همچون سیدعباس موسوي، عماد مغینه، فتحي شقاقي 
و شهید سیدكاظم كاظمي)نذير( و ش��هید حاج قاسم سلیماني بود.« گردآوری كتاب 
سفیر قدس از اوايل سال 1398 به مناس��بت چهلمین سالگرد تسخیر لانه جاسوسي 
امريكا شروع شده بود و تا واپسین روزهاي حیات مرحوم شیخ الاسلام ادامه داشت ولي با 
درگذشت ناگهاني ايشان متوقف ماند. نام كتاب هم برگرفته از تجلیل رهبر معظم انقلاب 

اسلامي از مرحوم شیخ الاسلام در روز قدس سال 1399 است.


